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Närvarande 

Rolf Lindquist ordförande SPF Seniorerna 

Bertil Andersson vice ordförande   PRO 

Eiwor Arthursson ledamot                PRO 

Lola Carlsson ledamot                SPF Seniorerna 

Lars-Erik Karlsson ersättare PRO 

Gunnar Carlsson ersättare SPF Seniorerna 

Anne-Marie Bergström   ersättare           SPF Seniorerna 

 

Förvaltningen 

Yvonne Goldberg avdelningschef förskola och äldreomsorg i egen regi 

Ingrid Widebäck  avdelningschef för social omsorg 

Gunnar Ohlsén avdelningschef, avdelningen för samhällsplanering 

David Eriksson utredare, avdelningen för samhällsplanering 

Anneli Rydström  sekreterare 

 

Förhinder 

Valter Lund  ledamot               PRO 

Lill Nilsson ersättare PRO 

Kerstin Svenson ersättare SPRF 

 

 

 

 

Dag för justering 2015-09-18 

 

sekreterare 

 

Justerat  

Rolf Lindquist   Bertil Andersson 

ordförande     

Godkänt via e-post                                    Godkänt via e-post 
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§ 1. Sammanträdets öppnande 

Ordförande hälsade alla välkomna till dagens sammanträde. 

 

§ 2. Godkännande av dagordning 

Dagordningen godkändes. 

 

§ 3.     Utseende av justerare 

Rolf Lindquist och Bertil Andersson utsågs att justera dagens protokoll. 

 

§ 4.    Anmälan av protokoll 
 

Pensionärsrådet 2015-08-25 

Pensionärsrådet undrade över vad budgethållningsåtgärderna inom äldreomsorgen 

innebär. Yvonne Goldberg informerade om att äldreomsorgens utförarenheter tagit 

fram förslag till budgethållningsåtgärder samt risk- och konsekvensanalyser av 

dessa. Förvaltningen kommer att noga följa upp detta och en rapport ska lämnas 

i januari.  

 

Rolf Lindquist rapporterade att han skickat ut information om 

miljövandringarna till föreningarna och hoppas att det blir en bra uppslutning i 

år. 

 

Frågan om samlingslokaler är viktig för föreningarna. Som Rolf informerade 

om vid förra sammanträdet har frågan lyfts till äldreborgarrådet. 

Äldreborgarrådet är också ordförande i Micasas styrelse och Micasa kommer i 

det kommande budgetarbetet ta upp hur hyressättningen gentemot föreningarna 

ska utformas.  

 

Kvarstående uppdrag/frågor 

 

Nyttoparkeringstillstånd för hemtjänsten 

Pensionärsrådet tog upp att det är viktigt att följa upp vad som händer i frågan 

om nyttoparkeringstillstånd för hemtjänsten, som KPR behandlade 2015-05-12. 

Yvonne Goldberg hör närmare med den kommunala hemtjänsten. 

 

Verksamhetsbidrag till Fenix 

Pensionärsrådet undrade om Fenix fått något bidrag av socialförvaltningen. 

Enligt uppgift från Gunnar Ohlsén så har Fenix ännu inte fått något besked av 

socialförvaltningen.  

 

Förebygga fallolyckor 

Förvaltningen ska återkomma med svar om vad som kan göras kring arbetet 

med att förebygga fallolyckor. 

 

Hjälpmedel 

Pensionärsrådet önskar information om olika hjälpmedel och vart man vänder 

sig när ett hjälpmedel går sönder. Finns det någon informationsbroschyr?  

Förvaltningen återkommer med svar.  
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Tandvårdsstöd 

Pensionärsrådet tycker det är angeläget att informationen kring tandvårdstöd 

förbättras. Många äldre känner inte till de olika tandvårdstöd som finns.  

Förvaltningen återkommer med svar. 

 

Stadens nya informationsbroschyr om äldreomsorgen delades ut. Här finns bl.a. 

information om hjälpmedel och tandvårdsstöd.  

 

Hälso- och sjukvårdsfrågor 

Pensionärsrådets frågor kring hälso- och sjukvård för äldre som bor i ordinärt 

boende, såsom förebyggande insatser, läkemedelsgenomgångar, 

riskbedömningar, fallolyckor, registrering i Senior Alert samt hemsjukvård, tas 

upp då verksamhetschef från vårdcentral kommer till pensionärsrådet. 

 

Anhörigrepresentanter i förtroenderåd 

Pensionärsrådet frågade om man kan ha en anhörigrepresentant i 

förtroenderåden. Förvaltningen föreslår att man tar upp frågan i sina respektive 

förtroenderåd. Yvonne tar också upp frågan med enhetscheferna.  

 

Därefter uppdaterar vi eventuellt instruktionen för förtroenderåd. 

 

Rådet för funktionshinderfrågor 2015-08-20 

Pensionärsrådet stödjer rådet för funktionshinderfrågors uttalande om 

budgethållningsåtgärderna.  

 

”Rådet för funktionshinderfrågorför anser att beslutet att förskolan ska 

undantas från tidigare beslutade budgethållningsåtgärder medför negativa 

konsekvenser för de funktionsnedsatta i stadsdelen. Rådet vill poängtera att de 

svagaste grupperna i stadsdelen, till exempel funktionsnedsatta och äldre, inte 

har samma möjlighet att uttrycka sitt missnöje som en resursstark grupp, till 

exempel stadsdelens förskoleföräldrar. Rådet tycker att det är beklagligt att 

nämnden upphäver tidigare beslut då det innebär att en svag och relativt 

tystlåten grupp får ta konsekvenser för en resursstark grupp som har bättre 

förutsättningar att protestera.” 

 

Stadsdelsnämndens protokoll 2015-08-27 

Ang. § 7. Reviderade budgetshållningsåtgärder efter enheternas åtgärdsplaner 

och konskevensanalyser.  

 

Nämnden har beslutat om att förskoleverksamheten undantas från tidigare 

beslutade budgetshållningsåtgärder. Pensionärsrådet undrade om detta 

stämmer och innebär att stadsdelen måste skära ner ännu mer inom 

socialtjänsten och äldreomsorgen. 

 

Ingrid och Yvonne svarade att de uteblivna budgethållningsåtgärderna inom 

förskoleverksamheten inte ska komma att belasta stadsdelsnämndens övriga 
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verksamheter samt förklarade vidare att alla verksamheter har i uppdrag att 

hålla sin budget. Äldreomsorgen går med underskott, vilket gäller både för 

beställarsidan som ansvarar för biståndsbedömningen och äldreomsorgens 

utförarenheter.  

 

Situationen med många tomma servicehuslägenheter är bekymmersam för 

utförarsidan, då man dels får kostnader för tomgångshyror och dels 

intäktsbortfall. Intäkterna består av en grundersättning på ca 200 tkr per 

boende och år samt en intäkt för den boendes hemtjänst, utifrån vårdnivå. 

 

Om beställarsidan skulle få ändrade riktlinjer och bevilja fler äldre 

servicehusboende, så innebär det en ökad kostnad för beställarna som då 

skulle öka sitt underskott. Samtidigt skulle det bli bättre ekonomiskt för 

utförarsidan/för verksamheten på servicehusen. 

   

Pensionärsrådet anser att det behövs mer pengar till äldreomsorgen.   

 

§ 5.     Aktuell information från förvaltningen 

Yvonne Goldberg informerade om att förvaltningen i dag har haft sitt sista 

avstämningsmöte med Vardaga inför förvaltningens övertagande av 

Fruängsgårdens vård- och omsorgsboende den 1 oktober 2015. Det har varit ett 

omfattande planeringsarbete men som har löpt på bra.  

 

Vidare informerade Yvonne om att Fruängsgårdens servicehus i dagläget har 31 

tomma servicehuslägenheter, vilket är bekymmersamt. Servicehuset har totalt 

104 lägenheter och består av två huskroppar, A-huset med 63 lägenheter och C-

huset med 41 lägenheter. Det finns flest tomma lägenheter i A-huset.  

 

Staten har avsatt stimulansbidrag för ökad bemanning inom äldreomsorgen med 

syfte att öka kvaliteten och tryggheten. Stockholms stad har för perioden 1 juli 

2015 – 31 december 2015 tilldelats 87 mnkr. Medlen kan t.ex. användas till att 

erbjuda deltidsanställda utökad tjänstgöringsgrad till heltid. Äldreomsorgens 

verksamheter kommer att ansöka om dessa medel. 

 

Ingrid Widebäck informerade om att socialförvaltningen kommer att driva ett 

boende för 15 ensamkommande flyktingungdomar vid Fruängsgårdens 

servicehus. Det är gamla kontorslokaler som nu byggs om till boende med 

beräknad inflyttning efter årsskiftet.  

 

§ 6.  Ärenden till stadsdelsnämnden 2015-09-24 

 

Ärende 2: Tertialrapport 2 

Ang. uppföljning av ekonomi, sid 66-67 

 

Pensionärsrådet ställde frågor om tabellen som förvaltningen besvarade.  

Flera verksamheter visar en förbättrad prognos, vilket innebär att förvaltningen 

kan visa en budget i balans, totalt sett. Prognosen för äldreomsorgen och några 

andra verksamheter visar dock på fortsatt underskott.  
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Ärende 4: Verksamhetschef enligt hälso- och sjukvårdslagen vid 

Fruängsgårdens vård- och omsorgsboende 

Fruängsgårdens vård- och omsorgsboende övergår till drift i kommunal regi 

fr.o.m. 1 oktober, vilket innebär att stadsdelsnämnden ska utse en 

verksamhetschef enligt hälso- och sjukvårdslagen, HSL, för boendet. 

Förvaltningen föreslår att enhetchef Petra Nilsson utses till verksamhetschef 

enligt HSL. Petra är i dag chef på Fruängsgårdens vård- och omsorgsboende 

och kommer att ”gå med” till kommunen/stadsdelsnämnden. 

 

Pensionärsrådet hade inga synpunkter.  

 

Ärende 5: Ansökningar om plats på servicehus, svar på skrivelse från Abit 

Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M) och Hans Tjernström (C). 

 

I skrivelsen tas upp att tidigare statistik från äldreförvaltningen visar att så 

många som 40 procent av de sökande får avslag på servicehusboende. 

Samtidigt finns det tomma lägenheter. Anledningen till att det finns tomma 

lägenheter är ofta inte brist på sökande, utan att de sökande inte beviljats plats, 

menar skribenterna. ”Resultatet har på vissa håll blivit att lägenheter står 

tomma och utgör en kostnad för förvaltningen, samtidigt som det finns äldre 

som vill flytta till ett anpassat boende men inte beviljas plats.” 

 

Därför önskar man en redovisning av hur situationen ser ut i Hägersten-

Liljeholmens stadsdel. I tjänsteutlåtandet redovisas detta. 

 

Pensionärsrådet instämmer i vad som sägs i skrivelsen. Frågan är mycket 

angelägen och pensionsrådet vill att ärendet/skrivelsen skickas till 

äldrenämnden och KPR. Rolf fick i uppdrag att ta fram en inledande text.   

 

Ärende 7: Strategi mot våldsbejakande extremism 

Pensionärsrådets ställer sig bakom förslaget om stadsövergripande strategi mot 

våldsbejakande extremism. Det är viktigt att höja kunskapsnivån och samverka 

mellan olika aktörer för att tidigt upptäcka signaler på radikalisering. 

 

Remiss om förslag till trafikförändringar i SL:s busstrafik 

Pensionärsrådet har svårt att komma med synpunkter på och se vad små 

justeringar i busstrafikens tidtabeller innebär och får för konskevenser, då man 

inte kan detaljerna kring detta. Pensionärsrådet anser att staden ska införa 

Göteborgsmodellen med gratis kollektivtrafik för personer 65+. 

 

Pensionärsrådet undrade vad dimensionerande fordon betyder. Gunnar Ohlsén 

återkommer med svar. 

 

§ 7.  Rapport från förtroenderåd 

 

Trekantens förtroenderåd, Eiwor Arthursson: Den 7 oktober anordnas den 

årliga räkfrossan på servicehuset och i november blir det en musikkväll med 

underhållning.  
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Kransen-Åsens förtroenderåd, Bertil Andersson: Bertil hade inget nytt att 

rapportera. 

 

§ 8.  Frågor till nämndens gruppledare 

Mötet är den 15 oktober, kl. 16-17. 

 

Frågor till gruppledarna: 

 

Neddragningar inom äldreomsorgen 

Alla verksamheter ska uppnå en budget i balans. Äldreomsorgen går med stora 

underskott och besparingar ska genomföras av enheterna. 

 

Vad innebär det? Är det färre som ska få plats på servicehus och minskad hjälp 

av hemtjänsten? Hur påverkar det verksamhetens kvalitet? 

 

Kommer äldreomsorgen att få mer pengar 2016? 

 

Boende för personer 85+ 

Många äldre vill flytta till ett anpassat boende men beviljas inte plats. Samtidigt 

finns det tomma servicehuslägenheter.  

 

Hur blir det med rätten till boende för personer 85+ och den mer generösa 

biståndsbedömningen? 

 

Generösare biståndsbedömning till servicehusboende, bl.a. för boende utan 

hiss. Hur blir det med denna fråga?  

 

Samlingsslokaler vid nybyggnation 

Pensionärsrådet har lanserat en idé till äldreborgarrådet om att regler införs i 

detaljplaner med krav på att samlingslokal ska byggas vid nybyggnad, kopplat 

till ett visst antal lägenheter, eller ett visst antal kvadratmeter lägenheter. 

 

Hur ser nämnden på behovet av fler samlingslokaler? Vad tycker nämnden om 

pensionärsrådets förslag? Vad gör nämnden i den här frågan? 

 

Vinterväghållning 

Vill nämnden få tillbaka ansvaret för vinterväghållningen? 

 

Läsplatta 

Pensionärsrådet funderar på att läsa handlingarna på läsplatta. Vad tycker 

nämnden om läsplattan?  Fungerar det bra? Vilka för- och nackdelar finns? 

 

§ 9. Nya bostäder i stadsdelen m.m.    

Gunnar Ohlsén avdelningschef och David Eriksson utredare vid avdelningen 

för samhällsplanering redogjorde för bostadsbyggandet fram till ca år 2020 i 

Hägersten-Liljeholmen. En karta över var i stadsdelen som de nya bostäderna 

planeras delades ut till pensionärsrådet. Bifogas till protokollet.   
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Pensionärsrådets frågor 

Hur är fördelningen mellan hyresrätter och bostadsrätter samt små och stora 

lägenheter? 

 

Svar: Drygt 60 % är bostadsrätter. Det byggs framför allt små lägenheter, 

såsom 1:or och 2:or. Priserna är höga och efterfrågan på mindre lägenheter har 

ökat. Det har blivit viktigare var man bor än hur man bor. 

 

Kommer man att bygga i Örnsbergs industriområde? 

Svar: Det finns inget planerat, men förr eller senare kommer det nog att byggas 

bostäder där.  

 

Hur många parkeringsplatser räknar man numera per bostad/hushåll? 

 

Svar: Tidigare räknade man med 0,7-1,0 parkeringsplats per bostad/hushåll.  I 

dag tänker man på ett helt nytt sätt, s.k. situationsanpassad parkering, där man 

tittar på kollektivtrafiken i förhållande till bostadsområdet. Detta innebär  

ca 0,3-0,4 parkeringsplats per bostad/hushåll. Cykelparkering ska finnas och 

man räknar med 2,5-3 cyklar per bostad/hushåll. 

 

Hur ska angöringen till skolan vid Brandstationen ske? 

Svar: Parkering/plats för angöring planeras en bit ifrån skolan. 

 

Hövdingagården 

Rådet undrade hur det är med hyresförhållandena för de olika verksamheterna 

som samsas om lokalerna på Hövdingagården. 

 

Gunnar redogjorde för detta. Förvaltningen hyr Hövdingagården av SISAB. 

Förvaltningen betalar hyran för den tid som avser pensionärsverksamheten och 

ungdomsverksamheten.  

 

Skolan betalar hyran för den tid som avser eftermiddagsverksamheten. 

Förvaltningen har ett hyresavtal med utbildningsförvaltningen som ansvarar för 

skolorna.  

 

Halkvandringar 

Rådet vill att det görs en ”halkvandring” under vintern.  Gunnar kommer med 

förslag. Datum för halkvandring ges med 2-3 veckors varsel.  

 

10.    Övriga frågor 

SPF har en läkemedelscirkel ”Koll på läkemedel” med läkaren Anders 

Magnusson.   

 

§ 11.   Nästa sammanträde 

Nästa sammanträde äger rum tisdagen 13 oktober med start med förmöte kl. 

9.00.  Kerstin Malmport enhetschef för beställarenheten äldre kommer på besök 

och svarar på frågor kring biståndsbedömningen.  
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Verksamhetchef från vårdcentral inbjuds till pensionärsrådets sammanträde den 

17 november. 

 

§ 12.    Sammanträdet avslutas 

Ordförande tackade alla för i dag och sammanträdet förklarades därmed 

avslutat.  

 


